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E R A N J O  O D I Ć

Rodjen sam 4*oktobra 1892.godine u Bihaću u 
o b i t e l j i  Ivana, po dvornika u Trgovačkoj šk o li a potom u Gimna
z i j i ,  i  majke K ate ,rod jene Dujmović.

Osnovnu ško lu  pohadjao sam u Bihać u. U č ite l j i  
su mi b i l i :  Muharem Midžić (k o ji  je  kao u s ta ša  ub ijen  u Ko
zar cu ),F ran jo  C ipra i  Jo s ip  P au lin .P au lin  je  bio i  uprav i
t e l j  osnovne šk o le .

Po završetku  osnovne škole upisao sam se u Tr
govačku š k o lu ,a l i  sam završio  svega t r i  razreda .Z aposlio  sam 
se kao činovnik u advokatskoj k a n c e la r i j i  dr.Jakova Zalosce- 
ra.Od n jega sam prešao u Gradsku o p štin u  B ihać,m islim  1912. 
godine,D vije godine k a s n i j e , t j .  1914*godine,prešao sam u S re s- 
ku bo lesn ičku  blagajnu.K ada je  ova ustanova b i la  l ik v id ira n a ,
1. januara 1921.godine prešao sam u Banju Luku,odnosno bio sam 
prem ješten u Okružni ured za o sigu ran je  radn ika .

U medjuvremenu o d ig ra li  su se neki značajn i do- 
g a d ja ji u mom ličnom ž iv o tu .

Oktobra 1915.godine m obilisan  sam u drugu bo
sansko hercegovačku reg im entu ,R aspored ili su  me u san ite tsk o  
o d je lje n je  jedne vojn ičke kompanije .Koliko god sam mogao nas
to jao  sam da me ne p o ša lju  na fro n t.U  mjesecu avgustu  1916.go
dine bio sam već na ita lija n sk o m  f ro n tu .J e d in ic a  je  prethodno 
b i la  s ta c io n ira n a  u T iro lu ,a  k a sn ije  prebačena na f ro n t  kod 
m jesta A sijaga.U  novembru 1917.godine bio sam prebačen u bo l
n icu  u K lagenfurtu,današnjem  Celovcu,kako ovaj grad mi zovemo.
Sam sam iskonstruisao bolest očiju i zbog liječenja sam bio u 
bolnici.Sva ta česta liječenja i bolesti po raznim dijagnozama 
bila su proizvod uzimanja raznih trava koje nisu škodile ali 
su izazivale reakcije koje su bile identične odredjenim boles
tima.U tome sam se zaistabdobro izvježbao,a usput sam mnogo 
štošta upoznao iz medi čine. Neki Dalmatinci su me u ovome poučili.
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Nakon mjesec dana iz  K lagenfurta sam o tišao  
u Eger,a odavde u banju  M arienbad,današnje M arijanske Lažni u 
Čehoslovačko j.O td  je  sam ostao  t r i  m jeseca.

P o s li je  banskog l i je č e n ja  vraćen sam u svoju  
regim entu u Lebring.Dobio sam odmor od t r i  aflafluma sedmice.Po 
is te k u  odmora javio  sam se vojnom Ije k a ru  Bukincu u Banjoj Lu
ci.O pet sam na i s t i  način  kao i  r a n i je  postupio,sam o sam sada 
“bolovao" od stomaka.U zagrebačkoj b o ln ic i bio sam na l i j e č e 
n ju  mjesec dana.Nakon sistem atskog Ijekarskog  p re g le d a ,I je -  
karska kom isija  p u s t i la  me je  na bolovanje do d a lja je g a ,d a k le  
na neodredjeno vrijem e.Tako sam dočekao i  slom A ustrougarske.

V ratio  sam se na dužnost u Sresku bo lesn ičku  
b lagajnu  u Bihaću i  nastav io  rad u sindikalnom  pokre tu .1

Član socijaldem okratske p a r t i j e  postao sam 
191o .godine.N ajznačajn iji a k t iv i s t i  socijaldem okratske p a r t i j e  
u Bihaću b i l i  su tada Jovo Popović i  Lovro V u jić ,k o ji  su  d o š li 
kao lim a ri i  r a d i l i  lim arske radove na kući i  u ra d n ji “S tipe  
Ivkovića i  sinova".Ova dvo jica  b i l i  su lim ari iz  Banje Luke 
i  u toku svog privremenog rada u Bihaću r a z v i l i  su  p o l i t ič k u  
a k tiv n o s t na obrazovanju punkte Socijaldem okratske p a r t i j e .  
Uzgred napominjem da je  s in  S tipe  Ivkov ića ,trgovca  iz  Bihaća, 
jedno vrijem e bio o rgan izacion i s e k re ta r  nekog p a r tijsk o g  t i 
je la  u Banjoj Luci p o s l i je  Drugog sv je tskog  r a ta  ( imena se 
ne s jećam ,a li znam da smo ga zv a li Braco ) .

U rad Socijaldem okratske stranke u Bihaću b i l i  
su u k lju čen i: Hasan S aračeviđ ,E abijan  Ju rio ,Iv o  J e lić ,Jo z o  Mi- 
lin k o v ić ,Jo s ip  M ajstorović,Salko Hadžiabđić i  d rug i.Jozo  Mi- 
linkov ić  i  Jo sip  M ajstorović v r a t i l i  su se i z  SSSR-a,gdje su 
b i l i  u z a ro b lje n iš tv u .

P risustvovao sam kao d e leg a t Iz  Bihaća na Kon
gresu  u je d in je n ja  radn ičk ih  p a r ti ja .U  Radničkom domu u toku ap
r i l a  1919*godine održan je  š i r i  s in d ik a ln i sastanak na kome je 
odlučeno da se p o ša lju  d e le g a ti na Kongres u je d in je n ja  1 9 .a p r i 
la .Iz a b ra n i  smo Dalko H adž iabd ić ,šu ste r i z  Bihaća, i  ja .

Put smo p l a t i l i  i z  svog džepa.Do Bos.Krupe smo 
se p re b a c ili  fijakerom ,N e sjećam se kako smo se p re b a c ili  do 
Bos.Novogfa tamo smo s e l i  u voz,U Slavonskom Brodu održan je 
sastanak  de lega ta  iz  Bosne u p rosto rijam a Radničkog doma.U SI. 
Brodu upoznao sam Jovu Jak šića  iz  Sarajeva i  Djuru S a la ja ,

Na Kongresu nisam učestvovao u d is k u s i j i .S je 



dam se da su istupali u diskusiji Simo Marković i jedan zagre
bački advokat čije sam ime zaboravio.Z a ovog zagrebačkog ad
vokata se govorilo da je u vrijeme Oktobarske revolucije bio 
sekretar Lenjina.Znam da je bio frakcionaš i da se sa grupom 
odvojio od Partije.U Zagrebu je izdavao jedan svoj frakcionaški 
list koji su nama slali u Bihać u vrijeme poslije Kongresa u 
jedno desetak primjeraka.Medjutimfmi smo list odmah vraćali na
zad i javili smo im da nam ga više ne šalju.

Na pomenutom kongresu bio je jedan delegat iz Češ
ke.Kada je stupio za govornicu izvadio je maramicu iz džepa i 
pokrio lice dok je govorio.Dobro se sjećam kako je rekao da mu 
je žao da pripada češkoj naciji koja je u Husiji pljačkala i 
harala.

Poslije završetka Kongresa,koji je trajao dva dana, 
vratili smo se u Bihać.Sa sobom sam ponio dobiveni propagandni 
materijal za proslavu l.maja.

0 rezultatima kongresa podnio sam izvještaj.Obra
zovan je odbor u koji su ušli: Jozo Milinković,Kasan Saračević, 
Živko Perković,Branko Sučević i ja,Za sekretara je izabran u- 
čitelj Branko Sučević. U odbor nije ušao Salko Hadžiabdić jer 
je bio "galama",kako to mi u običnom žargonu kažemo.

Dogovoriliwsmo se za organizovanje proslave l.maja. 
Ja sam dobio zadatak da napišem predstavku Sreskom načelstvu za 
dobijanje dozvole.Načelniku sam lično odnio predstavku.Upitao 
me je: "Kakvu garanciju dajete da će biti mir i red?"

Odgovorio sam da možemo čvrsto garantirati da će 
sve proteći u najboljem redu,ali da ne možemo garantirati da nas 
neko neće provocirati.Naglasio sam da će se učesnici prvomajskih 
manifestacija vladati dostojanstveno i da će sa pjesmom i tam
buricama proći kroz ulice grada na mjesto izleta u selu Žegar.

Dozvolu smo dobili i sve je proteklo u najboljem 
redu.Nikakvih izgreda ni provokacija nije bilo.Sa pjesmom proš
li smo ulicama grada i proveli izletnički dan u veselju u selu 
Žegar.Omladina sa sela priključila se i znatiželjno posmatrala 
i slušala pjesme.Bio je to i za njih dogadjaj.

Od značajnih dogadjaja pomenuo bih izbore za Kon- 
stituantu.Centralni komitet je iz Beograda poslao jednog stu
denta Pravnog fakulteta u Banju Luku,a iz Banje Luke poslali 
su ga u Bihać da nam pomogne za organizovan je predizbornog zbora, 
gvao se Mi lađi n Vukomanović i mislim da je bio iz Srbije.Bio je



a t l e t s k i  skladno gradjen,crnoman j a s t  i  dosta v isok . U pu tili 
su ga iz  Banje luke da dodje k meni.U mom stanu  je  i  noćio . 
Dugo smo razgovara li o p o l i t ič k o j  s i t u a c i j i  i  pripremama za 
izbore .U pitao  sam ga da l i  je  uopšte pametno da P a r t i j a  u 
B osni,a n a ro č ito  u Bosanskoj K ra jin i i z l a z i  sa svojom poseb
nom lis to m  na izb o ie  obzirom na nacionalnu i  v je rsk u  s tru k 
tu ru  S tanovn ištva ,a  i  druge sp e c if ič n o s ti  ovog područ ja .P re
dočio sam mu da su Srbi u Bos.Kr&jini jedva dočekali do la
zak d in a s t i je  Karađ^orđ^evića obzirom na t r a d ic i j e  Bosansko- 
hercegovačkog ustanka.

On mi je na to odgovorio: " P a r t i j i  n i je  s ta lo  
do p o slan ičk ih  mandata je r  P a r t i j a  ž e l i  da se prebrojimo i  
da se k o n s ta t ira  koliko NAS ima!"

" Znaš l i ,M la d in e ,d a  niko od nas ne može i ć i  
u srpsko selo  da v r š i  a g i ta c i ju  za komuni s te .  Drugo, imamo na 
ovom području v e l ik i  procenat muslimanskog ž iv i  ja.Obzirom da 
su an a c io n a ln i,a  izv jesno  je  da su  tu  p r is u tn i  drugi p o l i t i č 
k i i  v je rsk i u t i c a j i ,o n i  će g la s a t i  samo za one koje Spaho 
postav i.T u  nećemo im ati mnogo glasača! Što se t ič e  H rvata, 
u banjalučkoj žu p an iji jedino Derventa ima dosta  H rva ta ,a  na 
drugim područjima su u m anjini.To je  sve malo.Što se t i č e  
Hrvata u oko lin i D ervente,oni će b i t i  pasivn i je r  još tuguju  
za Franjom Josifom ."

Na tanane smo p r e tr e s a l i  p o l i t ič k u  klimu i  
a n a l i z i r a l i  kakve su šanse komunista u ovim izborim a.Na k ra 
ju  smo se dogovorili da predam molbu Sreskom n ače ls tv u  za 
odobrenje održavanja predizbom og zbora.

Napisao sam molbu i  predao nakon održanog sa s 
tanka na kome je i  M ilađin bio p risu tan .M ilad in  nam je  dao 
okvirna usmena u p u ts tv a .P o s li je  toga on je  otputovao za Ba
n ju  Luku,Očekivali smo o d o b re n je ,a li ono n i j e  d o la z ilo .P ro 
la z i  l i  su dani i  mi smo p o s ta l i  sve n e s t r p l j i v i j i .

Neko je  i z  Banje Luke te le fo n ira o  i  p itao  da 
l i  je  odobren zbor.Sve mi se č in i da je  to bio baš M lad in . 
Odgovorio sam da još nismo dobUi r je š e n je ,a  osam dana bio je  
k r a jn j i  rok.Naim e,u periodu od 8 dana pred izbo re  v iše  se n i 
su mogli zborovi održava t i ,  a t a j  je  rok bio na samom đomaku. 
Tada sam ja  nazvao Banju Luku i  javio da još odobrenja nema. 
M slim  da sam to javio  Jakovu L a s tr ić u .

Tada je  M lad in  Vukomanović ponovo došao«? u



-  5 -

Bihać .Ponovo je  došao k meni. P redložio  mi je  da zajedno odemo 
do javnog tuž ioca  i  upitamo »ajfcazloge neizdavanja odobrenja.

Kada smo d o š li do tuž ioca,M ilad in  mu se p rv i 
o b ra tio : "Gospodine tuž ioče ,ovdašn ja  radnička o rg a n iz ac ija  
p redala  je  molbu da se od rž i pređi zborni zbor, a l i  je  dosta  
vremena prošlo  a da n i je  dobiveno r je še n je !  Koji su to ra z lo 
zi da odobrenje još n i je  dato?"

-  "Neće ga n i d o b i t i .J a  sam ga zabranio 1n, odgo
vorio  je  tu ž i la c .

-  "Zašto?"
-  " Ja sam već rekao da se neće o d rža ti!  " , p r i l i č 

no drsko odgovara tu ž i la c  S rđ ić .
-  "Molim Vas,pa mi odgovaramo u potpunosti za m ir 

i  red.Dajemo pune g a ra n c ije ." ,n a s ta v io  je  M la d in .
-"Ne može.Nema n i govora.Molim vas š ta  s te  v i po

zanimanju?"
-  "Ja sam studen t p rava."
-  " Oho! E,onda smo mi k o le g e .Iz v o lite  s j e s t i  da 

malo porazgovaramo." ,p re d u s re tl j iv o  reče S rđ ić .M lad in  je  
sjeo  na ponudjenu s to l ic u ,a  ja  sam ostao  da s to jim .

-  " Ja b ih  Vam sav je to v ao ,d rag i kolega, jednu s tv a r :  
da se mane te  p o l i t ik e  i  l i je p o  z a v rš ite  s tud ije .K ad  z a v rš ite

pravo b ić e te  svoj čovjek.Im aćete l i j e p  p o lo ža j,B iće te  neg
dje s u d ija ,a  to Vam je b o lje  nego da se b av ite  politikom  ko
ja  Vam ne odgovara! I  ja  sam svojevremeno s tu d irao  pravo u 
Beču,kada smo i  mi zna li iz a ć i  na u lic u  i  d em o n strira ti u 
slučajevim a kada je  b i la  u p ita n ju  č a s t naše n a c i je .I  mi smo 
se tada b o r i l i . "

-  "Gospodine javni tuž ioče  i  tre b a  da s te  se bo
r i l i , a l i  to je  b i la  borba za nacionalno oslobodjenje.D anas 
mi idemo d a lje  i  borimo se za so c ija ln o  o s lo b o d jen je !" , od
govorio je  Miladim. Srđić je  tada v id io  da ne može u t i c a t i
na M lad in a  i  razgovor je  s time bio završen. Odobren je  n i je  
dobiveno. Srđić je  sigurno bio 1 ju t.M ilađ in  kao kompletan in 
te le k tu a la c  i  m arksista  odgovorio je onako kako Srdić n i je  
očekivao .S rđ ić n i j e  n i imao namjeru da odobri z b o r ,a l i  je  
ž e lio  da u t ič e  na M iladina.

Nekoliko dana pred izbo re  d o b ili  smo iz  Banje Lu
ke izb o rn i m a te r ija l  i  upu tstva za izb o re .Č in i mi se da je 
izb o rn i m a te r ija l  s tig ao  poštom*
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Županija "banjaluČka im ala je  pravo na pet posla
n ika i  mi smo n a p ra v ili  l i s t u  sa pet kand idata ,N osilac  l i s t e  
bio je  Branko Ć ulib rk ,obućar iz  Bos,Krupe,Bio je  is ta k n u ti  
komunista na tom području da dosta solidnim  idejnim  obrazova
njem,Osim n jega na l i s t i  su b i l i  Hasaa Saračević ( s to la r  u 
B ihaću ),Jo sip  M ilinković (m ehaničar u e le k tr ič n o j c e n tr a l i  u 
B ihaću), ja  i  jo š ,č in i  mi se,Živko Perković,

L is tu  smo p red a li na potvrdu.
Osim č e s tih  dogovora u Radničkom domu nekih po

sebnih š i r i h  sastanaka n i je  b ilo ,U  Bihaću je  tada b ilo  veoma 
malo in d u s t r i js k ih  radn ika .B ilo  je  n a jv iše  z a n a tli ja .U  radu 
su n a ja g i ln i j i  b i l i  košarci,K lasno  sv jesn i rad n ic i mogli su 
se na p rs te  p re b ro ja ti,V iše  je  b ilo  nepismenih ' "  * me-

uopšte s in d ik a ln i rad  bio je  otežan.Teško je  b ilo  r a z b i ja t i  
p a t r i ja rh a ln i  način  ž iv o ta ,a  malo je  b ilo  onih,osim  vo jn ik a , 
k o ji  su  uopšte i š l i  van područja B ihaća.1

2a p o l i t ič k i  rad  jedan je  dogadjaj bio veoma zna
č a ja n ,a  zbio se baš uoči izb o ra .

Jednog dana uoči izb o ra  došao mi je  u p o s je tu  je 
dan m ladić ,učenik  Gimnazije i z  Bihaća,Bio je tada đjak VII r a 
zreda gimnazije,rodom i z  jednog s e la  u b l iz in i  Kulen Vakufa, 
gdje mu je  o tac  bio p a ro h ijsk i svešten ik .U pitao  me je  da l i  
imam b ilo  kakvog izbornog m a te r ija la  sa p red sto jeće  izb o re .

drugog izbornog m a te r ija la  propagandnog k arak te ra ,M ate ri j a l  
nismo s l a l i  u one o p štin e  gdje smo zn a li da za izb o re  nemamo 
ama baš nikakve šanse.

Mladić je  upitao  da l i  može "nešto malo m a te r ija 
l a  d o b iti  za MŠU opštinu?"

Bio sam iznemadjen i  upitao  sam: "Šta će t i  to?"
-  nPa,hoćemo l i  i ć i  na izbore?" Odgovor je bio e- 

nergičan.U  tom odgovoru i  sebe je u k lju č io  u izbornu  a k c iju ,
-  "Hoćemo! Znaš l i  t i  da su tu  mahom Srbi i  da se 

tu  neće moći n i razg o v ara ti o našoj kom unističkoj l i s t i ? "
-  "H ajte v i ipak  meni malo m a te r i ja la  pa ću ja  to  

p o n ije ti!" ,o d g o v o rio  je  t a j  m lad ić ,k o ji se preživao Bogunović, 
Bogdanović i l i  s lič n o ,Ip a k  mislim da se preživao Bogunović,

Održani su izb o ri,U  popodnevnim časovima na zgradi

n ih  radnika nego pism enih,a u takvim uslovima

Odgovorio sam potvrdno je r  je b ilo  još le ta k a  i
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Sreskog n ač e ls tv a  b i la  je  izv je šen a  l i s t a  svih. b i r a l i š t a  sa 
re zu lta tim a  glasan  ja .B ilo  je  oko 18 časova uveče.

Iznenadio sam se kada sam p roč itao  da su za l i s t u  
kandidata  Komunističke p a r t i j e  u jednom se lu  k ra j  Kulen Va
kufa d a li  glasove sv ih  113 b irača*B ilo  je  to selo  ovog mla
d ića , č i j a  je ak tiv n o s t dala  r e z u l ta te .

Kada je  p o s l i je  Izbo ra  došao kod mene ja  sam mu 
na svesrdnom radu I  uspjehu čestitao .P osebno  sam is tak ao  da 
je  to  samo njegova zasluga,'

Na to mi je  on tužno odgovorio: 11 Zbog toga me je 
o tac  o tje ra o  od kuće!"

-  "N ije treb a lo  da se to lik o  angažuješ! Šta ćeš sada?”
- n Ići ću u Zagreb.Možda ću naći neki posao?"

Nisam ga k a sn ije  ni v id io ,n i  i š t a  o njemu čuo.Ne
znam da l i  se i  kako snašao.

P o s li je  izb o ra  s a s ta l i  smo se u Radničkom domu da 
analiziram o re z u l ta te  i  uopšte p o li t ič k u  klimu na tom područ
ju  je r  će iz b o r i  u t i c a t i  na p o l i t ič k a  k re ta n ja .

Oženio sam se 6 .fe n ru a ra  sa Marijom Mihić i z  Biha
ća, č i j i  je  o tac bio zem ljoradnik.U  braku smo im ali 16-oro 
djece.Samo u periodu od nešto  v iše  od 9 m jeseci rodjeno je  
četvoro djece.Znam da ih  je  b ilo  desetoro  1941#godine.Sklo
p i l i  smo brak 6 .feb ru ara  191o.godine i  već i s t e  godine ro d i
l a  se Slava.Sada ž iv i  u Zagrebu,a udata je  za s to la ra  Josipa  
Šolca.Teško mi je  da ih  po red o sljed u  sve n ab ro jim ,a li ću 
pokuša ti: Zora (1912 ),D anica(1914«),Slavko (29»februara 1916 .), 
Iv ic a  (novembra 1 9 1 8 .) ,Zvonko (1921 .),A nkica(1 9 2 3 .) ,b liz a n c i 
luka i  Luča (1925),b liz a n c i Nada i  Vera,Zdravko-Šaco (1928 . ) 9 

b liz a n c i Pipo i  Zdenko( 1929.i l i  193o .) i  jedan s in  1936.godine.'
Kao štote sam rekao ,u  Banju luku sam prem ješten 1921. 

godine.N astanio sam se u b l iz in i  Tvornice duhana u kući žene 
p ro feso ra  Zadre.Radio sam u Okružnom uredu za o sig u ran je  rad
nika sve do 1923»godine.Tada sam prem ješten u f i l i j a l u  ovog 
Ureda za še fa  ekspozitu re  u toku izg rad n je  pruge B ihać- Bos. 
K rupa.Ekspozitiira je  im ala s je d iš te  u  Bihaću.'

Ponovo sam u decembru 1925»godine prem ješten u Banju 
Luku.Našao sam stan  u T e ta rića  u l i c i .

Iz  rada sjećam se Jakova L a s tr ić a fk o ji je  bio uprav
n ik  Sreske bo lesn ičke b lagajne u Banjoj L uci,ko ja  je  k a sn ije



p re ra s la  u Okružni ured za o sigu ran je  radnika.Jakov  je "bio 
karakterno lo š  čovjek,Nedavno mu je umrla žena u 91 .g o d in i.

Nakon zabrane KPJ i  progona komunista u banja
lučkom partijskom  ž iv o tu  jedino tre b a  posebno i s t a ć i  Pavu 
Rađana.On je  po mom m iš lje n ju  je d in i s t a r i  komunista k o ji  
je  ostao dosljedan  i  v je ran  P a r t i j i  do svoje sm rti.N a putu 
prema k a n c e la r i j i  sa n j i  sam se skoro svakodnevno su sre ta o . 
Najčešće smo se s u s r e ta l i  kod Komande m jesta.K ada smo se i  
n a la z i l i  razgovori su b i l i  veoma k ra tk i ,  svega do 5 m inuta.
Duši razgovori mogli su b i t i  sum njivi.N i je  mi davao neke po
sebne zadatke,već smo samo razg o v ara li o p o l i t ič k o j  s i tu a c i 
j i .  Pavo je  bio inače veoma oprezan i  nikoga n i je  h tio  uv la
č i t i  u neprilike .D obro  je  poznavao moju s i tu a c i ju  i  n i je  
ž e lio  da budem sumnjiv p o litičk im  v lastim a .

Pavo Radan je  bio veoma b liz a k  običnom čovjeku.
Imao je  puno razum je  van ja  za ljude i  n jihove probleme.Bio 
je  uv ijek  spreman da pomogne.Sasvim je  d rugač ijeg  kova bio 
Akif Šeremet.On je bio povezan sa in te lek tu a lc im a  ±m oko se
be je  okupljao mahom srednjoškolsku  i  s tuden tsku  omladinu.'

Izgubio sam p a r t i js k u  vezu i  nisam se p a r t i j s k i  
v iš e  povezivao n i u Bihaću n i u Banjo j  Luci, a l i  sam djecu  
vaspitavao u komunističkom duhu.Moje obaveze na radnom m jestu , 
č e s t i  p re m ješ ta ji i  obaveze prema porod ici n i je  davalo mo
gućnosti za š i r i  p o litič k o  angažovaaje.

d ine,kada se g ra d ila  pruga Bihać-Knin.U martu mjesecu 1941# 
godine porodica se p r e s e l i la  u Banju Luku,a ja  sam ostao  u 
Bihaću sve do p rem ješta ja  1 5 .juna 1941.godine.

U Bihać su me ponovo p re m je s ti l i  u junu 1936.go-

( P rekid  n o tira n ja  s je ć a n ja . )
*/

25. ju la  1974.godine.-  
Banja Luka i

( Franjo Odić )

Arhiv Bos. krajine Đ. Luka
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( Nastavak I .  ) ABK Ij
S je tio  sam se da se se lo  zvalo B ušević ,selo  u kome 

je  onaj mladić propagirao kom unističku l i s t u .
Pavo Radan ml je  u pov jeren ju  p ričao  neke d e ta l je

0 Jakovu L a s tr ić u (neke č in je n ic e  za k o je  je  on zn ao ,č in jen ice  
ko je  n isu  Baš pohvalne.Zbog n j ih  je  Pavo Radan i  bio razočaran  
u Jakova kao čovjeka.

Kada se o rg a n iz ira la  sahrana m in is tra  Draškovića, 
koga je  ubio A li ja  A lija g ić ,s v a  sreska  n ač e ls tv a  dob ila  su 
uputstvo i  d ire k tiv u  da o b a v ije s te  sve poslan ike na svom pod
ru č ju  da dodju na ovu sahranu.Režim je  S elio  da sahranu isk o 
r i s t i  u p o l i t ič k e  sv rhe.

Ovdašnji sreskL nače ln ik  M rzljak o b av jestio  je  Las- 
t r i ć a  o sad rža ju  o b av ješ ten ja  i z  Beograda,odnosno d ir e k t iv i  da 
sv i p o s lan ic i tre b a  da budu na ovoj sah ra n i.

Po prijem u o b av ješ ten ja  od sreskog n a č e ln ik a ,B a s tr ić  
je  sazvao Iz v ršn i odbor p re d sjed n iš tv a  Okružnog ureda za o s i
guranje ra d n ik a ,u  kojem su se kao članovi n a la z i l i  Pavo Radan
1 k ro jač k i radn ik  N ikola V asić .P redsjedn ik  ovog Odbora bio je  
tada Bazo M u tić ,k o ža r ,v e lik i gazda,ko ji se pljačkom obogatio.*

Naime,kada je  izb io  p rv i s v je ts k i  r a t  Bazo Mutić 
je  bio p red sjed n ik ,a  M artin Z relec knjigovodja Sreske b o lesn ič 
ke blagajne.E ada je  Jakov B astrić  o tiša o  u vo jsku ,n jega  je  kao 
upravnika zam jenjivao M artin Z re lee .

Od p rv ih  dana m o b ilizac ije  1914.godine posebna vojna 
kom isija  je  v r š i l a  otkup i l i  kupovinu konja za vo jsku .P retežno  
su kupovani mali b rdsk i k o n ji,p o z n a ti po svo jo j i z d r ž l j i v o s t i ,  
navodno za topn ištvo .T akv ih  je  konja n a jv iše  b ilo  na t r ž i š t u  
Bosanske i  H rvatske Gradiške.Takvu s i tu a c i ju  Mutić je  ž e lio  
da i s k o r i s t i  je r  se  kroz prekup mogao o s tv a r i t i  v e l ik i  p r o f i t .  
MutiČ je  imao obućarsku rad n ju  u k o jo j su za n jega r a d i l i  drugi 
obućari dok se  on bavio trgovinom i  švercom.Bično se sam uopšte 
n i je  bavio zanatom,već trgovačkim poslovima bez o b z ira  na v rs tu . '

Rada je od M artina Z releca dobio odgovor da u b la 
g a jn i ima p ara ,d ru štvene  pare su  is k o r iš te n e  za p riv a tn e  pos
love Baze Mutića.Angažovanjem tr e ć ih  l i c a  i š lo  se na vašare i  
kupovali konjU ,koji su se potom preprodavali državi,odnosno v o j-
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noj kom isiji.N a r a z l i c i  u c i je n i  o s tv a riv a n i sa  ogromne p ro f i
t e .  Takoreći "n a m la tili"  su ogromne pare.Svoj po ložaj p redsjed 
n ika Mutić je  znao da i s k o r i s t i  uz a s i s te n c i ju  unih k o ji  šu  
mu to om ogućili.N ije  mi poznato s kim je  bio u d o s lu h u ,a li je  
sve to  b i l a  nepoštena rab o ta  k o ja  mu je  omogućila da se obo
g a t i . I s k o r i s t io  je  kon juk turufa l i  i  društvene p are .

Da se vratim  na s jed n icu  Odbora.Na s je d n ic i je  
L a s tr ić  rekao da id e  na sahranu m in is tra  Draškovića u Beograd 
i  da se  zbog p o li t ič k e  s i tu a c i je ,p o  svoj p r i l i c i , v i š e  neće 
v ra ć a t i  je r  je  već počela kampanja p ro tiv  kom unista,a mogla 
se i  p re tp o s ta v it i  hajka p ro tiv  kom unističkih poslanika.N a 
s je d n ic i  je  L as trić  z a tra ž io  šestom jesečni p laćen i dopust.
Odbor je  odobrio p laćen i d o p u s t,a li  mi n i j e  poznato da l i  je  
plaćen odjednom i l i  isp la ć iv a n  u ratam a njegovoj p o ro d ic i.
Na ova$ način  Odbor je  ž e lio  da pomogne komunističkom posla
n iku  L a s tr ić  u , premda mu se odsustvo odobravalo kao upravniku.1

Nakon sahrane Draškovića počela je  hajka na komu
n is t ič k e  poslanike.N eki su čak i  na g ro b lju  b i l i  u h a p še n i,a li  
je  L a tr ić u  usp jelo  da pobjegne.Slovenac Lemeš (m esarski ra d n ik ) , 
takod je  kom unistički p o s la n ik ,!  L a s tr ić  u s p je l i  su da pobjeg
nu it inozem stvo.Nekoliko dana kasnije,odnosno nekoliko dana 
p o s l i je  sahrane m in is tra  D raškovića,neke zagrebačke novine, 
mislim " J u ta rn ji  l i s t " ,o b ja v i l e  su  n o tič u  o hapšenju komunis
t ič k ih  poslan ika i  b jeg stv u  n ek o lic in e  u inozemstvo.U to j  v i 
j e s t i  pom injani su L a s tr ić  i  Lemeš kao oni k o ji  se bjegstvom 
u inozemstvo i z b je g l i  hapšen je .

Oni su u s p je l i  da se preko g ran ice  prebace u I t a 
l i  ju . L as tr ić  je  preko I t a l i j e  o tiša o  u Francusku da b i se pre
ko Švicarske prebacio u Beč.

Za svo vrijem e L astrićevog  odsustvovanja Pavo Ra— 
dan je  pomagao njegovu porodicu.Nakon izv jesnog  vrem ena,iz 
Beča je  počeo p r i s t i s a t i  novac u redovnim mjesečnim iznosim a, 
k o j i  je  ilegaln im  kanalim a slao  Jakov Lastrić.O bzirom  da se 
p la š io  da ga š a l j e  redovnim putem,novac je  posredno s lan  do 
Fave R ađana,koji ga je  odnosio porod ici L a s tr ić a • ,

Tako je  p rošlo  d v ije  do t r i  godine,za ko je  je  v r i 
jeme L a s tr ić  rad io  u Beču kao trgovački pu tn ik  kod nekih je— 
v re js k ih  firm i.Z arad jiv ao  je  d o b ro ,a li je  to i š lo  na u š trb



- 11 -

p a r ti jsk o g  rada u e m ig ra c ij i ,k o ji  je  sve v iš e  za p o s tav ljao .
To je  uočio Si ma Marko v i  <5, kako mi je  to Pavo Radan rekao .ko
j i  je  na jednom sastanka in s i s t i r a o  da Jakov L a s tr ić  n apusti 
svaki posao k o ji  nema iz rav n e  veze sa radom O J  i  Komin te m e .' 
Marković je  nag lasio  da P a r t i j a  S iv i od pomoći Kominterne i  
da se s red stv a  moraju p ravdati p o litičk im  radom.

Prema o b av ješ ten jim a ,L astrić  je  tada  odgovorio:
"Ja  od toga ne mogu ž i v j e t i  i  ja  moram r a d i t i . "  Budući da 
n i j e  uvažavao ra z lo žn o s t p a r ti jsk o g  stava o p o treb i š ire g  
p o litič k o g  angažovan ja ,L astrić  je  isk lju č e n  i z  P a rtije .O n  n i 
je  ž e lio  da bude p ro fe s io n a ln i re v o lu c io n a r,a  i  da se š i r e  
p o l i t ič k i  angažuje.već je  sve to  p re tpostav io  poslovima trg o 
vačkog putnika k o ji  su ga ap so rb o v a li.

Nakon izv jesnog  vremena,kada je  v id io  da je  od 
drugova prezren  i  da mu nema m jesta  u to j  s re d in i ,L a s tr ić  je  
odlučio da se legalno  v r a t i  u Ju g o slav iju .Jav io  se u kraljev** 
sku ambasadu u Beču i  ambasadoru predbčio svoje namjere da 
se v r a t i  u domovinu.Tražio je  in fo rm aciju  pod kojim se u s lo -  
vima može v r a t i t i  u zem lju ,što  mu ambasador n i j e  mogao d a t i  bez 
prethodnih  k o n su lta c ija  sa Beogradom.

P o s l i je  ob av ljen ih  k o n su lta c ija  sa m in is ta r s tv i
ma sp o ljn ih  i  u n u tra šn jih  poslova ambasador je  obav jestio  
L astz ića  pod kojim mu se uslovima odobrava povratak.Od Las- 
t r i ć a  je  traženo da prekine svaki rad  u radničkom pokretu , 
da sa ra d ju je  sa režimom i  njegovim organim a,da kao Hrvat bu
de č lan  s rp sk ih  n ac iona ln ih  d ru štav a ,d a  u ustanovi gdje bude 
rad io  sve p iše  ć ir i l ic o m  i  da ra d i u Uredu za o sig u ran je  rad
n ik a . L as trić  je p r is ta o  na sve uslove.V jerovatno je  rekao da 
v iš e  n i je  član  KPJ i  da je P a r t i ju  n ap u s tio .1

Dobio je  pasoš i  novac za put do Beograda,gdje 
se prema uputstvim a morao da ja v i M in is ta rs tv u  u n u tra šn jih  
poslova .M in ista r mu je  rekao da ga upućuje u Zagreb u S red iš
n j i  ured za o sigu ran je  radn ika gdje će,kao neka v r s ta  inspek
to r a ,v r š i  t i  k o n tro lu  poslovanja sv ih  okružnih ureda za osigu
ra n je  radnika na t e r i t o r i j i  k ra lje v in e .

L astrić  je  otputovao u Zagreb sa pismom d ire k to ru  
S red išn jeg  ureda.Odmah je  dobio r je š e n je  o svom p o s ta v lje n ju . 
In a č e ,L a s tr ić  je  bio v rlo  sposoban i  v rlo  s tru čan  čov jek ,a  
n a ro č ito  u o b la s t i  pravno ad m in is tra tiv n ih  i  m a te rija ln o  f i -
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n a n s ijsk ih  poslova o sig u ran ja  radn ika .S a  sred išn jim  uredom on 
je  r a n i je  bio na ra tn o j  nozi u svim slučajevim a kada je  sma
trao  da po odredjenim p itan jim a nemaju pravo.Ni je  se l ib io  da 
bude otvoren i  dosljedan .

P o s l i je  dva do t r i  mjeseca rada u Središnjem  uv
redu,m islim  da je  to  moglo b i t i  1925.godine,došao je  u kontro
lu  poslovanja u Banju Luku.

U vezi Ba ovim treb a  im ati u vidu jedan znača
jan novi momenat.Godine 1925»izmijenjen je  Zakon o socijalnom  
o sigu ran ju  u to lik o  što  su pod udar ovog o sig u ran ja  d o š li  i  
šumski ra d n ic i.S v e  do tada šumski ra d n ic i skoro da i  n isu  
im ali so c ija ln u  z a š t i tu ,š to  su poslodavoi k o r i s t i l i  i  za bez- 
dušnu p ljačku  i  za kojekakve m alverzacije.Šum ska preduzeća 
n isu  p r i j a v l j iv a la  ra d n ik e ,a  povrh toga i s p la te  najamnina n i 
su  vršene prema propisanim  isp la tn im  l is ta m a .I s p la te  najamni
na v ršene su na običnom trgovačkom pap iru  i  na običnoj kover
t i  sa oznakom samo b ro ja  ra d n ik a ,b ro ja  nadnica i  isp laćenog  
iznosa.N ikakvih  osobnih podataka o radnicim a n i j e  b ilo .N i je  
se  znalo n i ime n i prezime ra d n ik a ,a  kamo l i  drugi podaci od 
značaja za zasn ivan je  radnog s taža  i  prava radn ika .R adn ic i 
zbog toga n isu  mogli doći do sv o jih  zakonskih prava u s lu č a ju  
b o le s t i , in v a l id i t e t a  i  sl.'P reduzeća su tako p r ik r iv a la  b ro j 
najamnih radn ika i  izb jeg av a la  pravne i  druge obaveze.'Bez kon
t r o le  su mogla da rade š ta  su h t j e l a .

U reg ionu  Okružnog ureda za o s ig u ran je  radnika 
u Banjoj Luci tak v ih  je  preduzeća b ilo  mnogo,a prema k ap ita 
lu  g ig a n ti su medju njim a b i l i  nŠipad" i  "Bosna-boa".1 Šipad 
je  imao 6 o d je l je n ja :  D rvar,O štre lj,S m etica ,G rm eč i  još dva, 
sa  nekom v r s t i  monopolskog po ložaja  nasled jenog  od Š ta jn b a jsa . 
Drugo preduzeće po ekonomskoj znazi b ilo  je  "Bosna-boa".Svi 
o s t a l i  k a p i ta l i  b i l i  su s i t n i j i , a l i  se u ponašanju prema rad 
nicim a n isu  ra z lik o v a li '^

Problem atiku ovog s ta n ja  pregledom je  u tv rd io  
Jakov Lastrić,kom pletno i  pedantno ,što  je  u iz v je š ta ju  svaka
ko n o t i r a o .0 ovome je  b ilo  r i j e č i  na s je d n ic i P red sjed n iš tv a  
ureda u Banjoj L uci.B ahatost ponašanja L a s tr ić a  i  njegova 
sv o jeg lav o st dovela je  do k o n fro n tac ija  je r  n i j e  trp io  da mu 
b ilo  ko i  po b ilo  kom elementu p ro tiv u r i je č i .P o š to  Pavo Radan 
i  N ikica Vasić n is u  p r ih v a ta l i  sve stavove Jakova l a s t r i ć a
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n a s tu p ile  su neočekivane p o s ljed ice  za obo jicu  : p o n iš ten i su 
su im mandati 2lanova P redajedn ištva .N andati su  im p o n iš ten i 
p o s l i je  povratka L a s tr ić a  u Zagreb,pa je  Pavo Radan bio ubje— 
djen  da je  do toga došlo na i n i c i j a t iv u  la s tr ić a .J e d n o  je  s 
drugim uzroćno vezano te  je  sasvim logično da se dovode u ve
zu je r  n i j e  posto jao  nikakav drugi čak i  form alni ra z lo g  za 
p o n iš ten je  mandata*

Radan 1 V asić n isu  t o l e r i s a l i  L astrićevo  nep rike— 
snoveno ponašanje,njegovo superiorno -ponašanje kao z a š t i tn ik a ,  
n jegovo .po tc jen jivan  je  i  l ju d i  i  rada.Na neke z a n a t l i je  moglo 
se  u t i c a t i  da budu p o slu šn i,d a  p r ih v a ta ju  stavove-ko je je  se r
v irao  L astrić .R adan  i  Vasić su mu p r o t i v r i j e d i l i , a  to mu je  
sm etalo .Iza -Rađana i  Vasića nap u šta ju  pomenuto P redsjedn ištvo  
još neki č lan o v i.

Kratko vrijem e iz a  toga S re d išn ji  ured i z  Zagreba . 
š a l j e  Jakova. -L astrića u Banjaluku da ra sp u s ti  Odbor " je r  nema. 
kvoruma" i  da ra sp iš e  nove izb o re  za. Skupštinu okružnog u re
da u Ban jo j  Luci*'

V rš ila c  dužnosti upravnika Ureda u Banjoj Luci,m i
slim  Dušan B alaban,išao  je  na ruku Lastriću*M edjutim ,još je  
z n a č a jn ij i  b io  dr.Tode Jerem ić ,poslan ik  Radikalne stranke.U  
Ban jo j  Luci i  Banovini bio je  J e r  emić svojevrsna, p o li t ič k a  
siva em inencija .Iza  mnogih p o l i t ič k ih  i  drugih  a k c ija  n a la z i
l i  su .se  umješani n jegovi prsti,m ogao je  r a d i t i  štogod je  h tio  
bez da ikoga pita. j e r  su mu grahu odobra
v a l i  sve ono š to  je  preduzeo i l i  je  namjeravao da preduzme*

Jakov L a s tr ić  se  povezao sa Todom Jerem ićem ,koji 
je  znao sve što  je  L a s tr ić  sa m inistrom  u n u tra šn jih  poslova 
u Beogradu razgovarao,

U to vrijem e prema. P rav iln ik u  ureda p o s to ja lo  je  
upražnjeno radno m jes to -še fa  ljekara ,odnosno  rukovodioca I j e 
kavske službe.Tode je  sa Lastrlćem  utanačio  da mu pomogne da 
bude izab ran  za šefa l j e k a r a ,a za uzv ra t on će L a s tr ić u  po
moći da bude izab ran  za upravnika Okružnog ureda za osigu
ra n je  radnika u Banjoj Luoi.Tako su i  u r a d i l i ;  svo je  l ič n e  
planove su r e a l iz i r a l i .T im  "uslugama" su  se pov eza li.

L a s tr ić  je  učin io  Jerem iću još jednu "u s lu g u " ,a li 
f in a n s ijs k e  naravi.O na zaslužu je  da se spomene.
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Kao I je k a r  sa privatnom  praksom dr.Tode Jerem ić 
je  imao veoma s ta r i ,p re tp o to p n i,rB n tg e n  a pora t.L=< a t r i ć  je  
obećao da će ga k u p iti  za potrebe U reda.Taj s t a r i  rOntgen je  
ku p ljen , a l i  niko ne^zna aa k o ja  c ije n u . Uz ap a ra t je.dao  i  r t g . !

• tehn ičara  Mustafu B ahti ja re v ić a ,k o ji  je  s obzirom na često  
kvaren je  b io  v iče  m ehaničar.Trebalo je  da B ah tija rev ić  ru -

• k u je  r t g .  aparatom , a l i  uskoro r tg . 'a p a ra t  v iš e  n i j e  mogao ra 
d i t i .  Bahti ja re v ić  je  otvoreno rekao da je  ap a ra t neisp ravan . 
Uzgred rečeno ,sa  Mustafom B ahtijarevićem  bio sam zajedno u 
v o jsc i kod Lebringa.

He znam koliko  je  a p a ra t bio u Uredu,Znam da je  
ubrzo kup ljen  novi je r  se s t a r i  n i je-mogao p o p ra v iti .Majs to r  
Paskolo je  otvoreno rekao L a s tr ić u  da se ap a ra t ne može po
p ra v i t i  je r  ne v r i je d i  i  da. je  š te ta  svakog dinara, k o ji  se 
na popravku d a je .

Jakov L a s tr lć  i  Dušan Balaban d o š li su u sukob 
i  medjusobno se n is u  p o d n o sili.

I  u Središnjem  uredu u Zagrebu b i l i  su s re tn i  ka
da je  L a s tr lć  prešao u Banju L uku.L astrić  je  ž e lio  da bude 
potpuno sam ostalan i  da pu tu je  kadgod hoće.Jakov je  vo lio  

t i t u l e  i  odrešene ruke u radu.Na č e lu  Ureda u  Banjoj Luci 
imao je  i  jedno i  drugo,a i  da pu tu je  kad mu se p ro h tje .

Okružni ured za o sigu ran je  radnika, u Banjoj Luci 
imao je  pod svojom ingerencijom  radn ike sve do m jesta S rb ,a  
od Srba do Knina ingerenciju« .je  imao«Ured i z  K arlovca.

Uzgred re čen o ,Branko Bokan bio je tada .k u r ir  kod 
preduzeća. "B a tin jo l" ,fran cu sk e  firm e koja je  r a d i la  prugu.On
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U Okružnom uredu za o sig u ran je  radnika dr.Tode 
Jeremić je  dobio m jesto Sefa 1je b a n a ,a li  s» platom od 12.ooo 
dinara.Takvu p la tu  mu je  obezbjedio Jakov L a s tr ić  uz s a g la s -  
nost-Upravnog odbora k o j i  je  prosto  am inovao.Bila je  to og
romna p la ta ,v iš e s tru k o  veća. od p la te  na b ilo  kom drugom rad
nom m jestu .N ezajag ljivL  p ro h tje v i d r.Jerem ića b i l i  su uv je
tovani njegovom navikom da kocka.M o je  s rča n i b o le s n ik ,a l i  i  
v e l ik i  k a rta ro š .P rek o  Beča otputovao je  u Monte Karlo da bi 
u to j  kockarn ici,kao  i  u mnogim drugim č i j i  je  bio gost,oku
šao sreću.Za putovanje je  podigao trom jesečnu p la tu  u Uredu 
za o sig u ran je  radnika.Putovao je  preko B eča,gdje se  našao 
sa kolegom sa s tu d i ja ,k o j i  mii 4« usput i  pregledao srce .S a
vjetovao mu je  da prekine sa banjskim liječen jem  -U T esliću .

Jeremić je  u kockarn ici Monte Karla izgubio 
sam novac.Brzo javio  je  žen i,k o ja  je  b i la  l i je p a  i  mlada u č i
teljica, da mu u ustanovi podigne još jednu p la tu .

P o s l i je  povratka nastav io  je  l i je č e n je  u T esliću . 
Tamo je  i  umro.Prebačen je  u Banju Luku gdje je  o rgan iz irana  
svečana, sabrana o državnom tro šk u .

Mustafa B ah tija rev ić  mi je  jednom prilikom  i s 
pričao  kako je  po nalogu Tode Jerem ića išao  do trgovca P o ljo— 
kana.U pismu je  tra ž io  pozajmicu od 2o.ooo d in a ra .

P o s li je  izv jesnog  vremena došlo je  Poljokanovo 
pismo u Ured za o sig u ran je  radnika na adresu  dr.Tode Jerem ića. 
Kada ga je  p ro č itao ,Je rem ić  se ra z b je sn io : " J . .  mu majku ž i 
dovsku! Šta je  on dao za ovu državu?" Taj svoj b i je s  Jeremić 
n i j e  p r ik r iv a o ,š to  je  p ro s tru ja lo  kroz k an ce la ri je .V je ro v a t-  
no je  Poljokan Aragio v raćan je  pozajmice?

a. Lastrić je  zadržao svoj po ložaj i  u t ic a j  bez
obziru  na personalne promjene u organima uprave, bez obzira, 
na promjene u partijam a na v la s t i .S v o je  već i  onako v e lik e  
prihode uvećao je  bonoraUma od Gradske o p štin e  u Banjoj Luci.
I  to  mu je  b ilo  malo,pa je  dizao pozajmice.Od jednog uredskog 
ljeka.ru u D oboju ,čije  sam ime zaboravio,pozajm io je  izv je sn u  
svotu.Naim e,od nekoga je  čuo -da ovaj ima na štedno j k n j iž ic i  
loo.ooo d inara  nam jenjenih za školovanje svoje  dvoje d jeoe .
Od njega, je  posudio novae v jerovatno  u nam jeri da od ?.ooo



-  17 -

dinara honorara u Gradskoj o p š tin i  vraća zajam u mjesečnim., 
ratam a.Ovaj je  l je k a r  tuž io  L as trić a  Središnjem  uredun u Za- 
g re b u .la s tr ić  je  morao i ć i  u Zagreb gdje je upozoren da. mo
ra  v ra ć a ti  dug da ne b i došlo do suda.Ovo je  b ila  javna taj*« 
na u Uredu,gdje je  p ro cu rilo  i  ono š to  s e -ž e lje lo  p r i k r i t i .
To je ,dakako*u tica lo  na a u to r i t e t  L a s tr ić a .L a s tr ić  je  mo
rao i s p la ć iv a t i  d u g ,a li  mi n i je  poznato da l i  ga je  i s p la t io  
u o je l in i  j e r  je  u medjuvremenu pomenuti l je k a r  umro.

U nastojanjim a, da dodje do n ovca ,L astrić  se 
u p e tljao  u aranžman sa kopanjem rude negdje na području Iv a n j
ske . S e lja c i su^na p rim itiv an  nač inJkopa li rudu ,ko ju  je  on ... 
posredstvom Frane Marki6a d o stav ljao  Ž e lje z a r i  u Z en ic i. Fra - 
ne Markić napustio  je  po ložaj upravnika Ureda za so c ija ln o  
o sigu ran je  u Sarajevu i  prešao na rad  u Zenicu.M arkić je  bio 
s t a r i  s o c i j a l i s ta  i  bio je  poslan ik  S o c i ja l is t ič k e  p a r t i j e  
u K o n s titu a n ti.

Lastrič je  kombinovao da će ek sp lo a tac ija  ove 
rude b i t i  r e n ta b i ln a ,a l i  je  ubrzo c i j e l i  posao k r a h ir a o . la -  
s trić  je  u ovaj posao uvukao čak i  p ro f.N iko lu  Z-dru.Budući 
da su  se p o tp is iv a le  m jenice bez pokrića,neko je  za nekoga 
morao p la ć a ti .N i je  mi poznato ko je  p la t io  n a jv eć i c e h ,a l i  
je  izv jesno  da je  f i ja s k o  bio potpun.1 A

Da l i  mi je  poznat Tadija Odić? Sasvim sigurno 
j e r  su njegov o tao  Marko i  moj o tac  od dva b ra ta  d jeca .

0 T ađ iji Odiću k o ji  je  ž iv io  u SSSR-u čuo sam 
neke d e ta l je  1934.g o d in e .P o s lije  o p e rac ije  sredn jeg  uha u 
zagrebačkoj b o ln ic i došao sam na kolodvor da b ih  sjeo  u voz 
za Sanju Luku.Nisam znao da se u medjuvremenu vozni red pro
si jenio  je r  je  voz o tišao  dva sa ta  ran i je.Morao sam da čekam 
naredni.Eako je  padala k iša ,zam olio  sam že ljezn ičara , k o ji je  
s ta ja o  na vratim a čekaoniee da me p u s ti unutra.D ozvolio  mi 
je  da udjem.Legao sam na klupu da se  odmorim.Na k lup i pored 
peći s je d i la  je  jedna žena sa dvoje d jece  i  d v ije  v e lik e  ba
le  p rtijaga .N ikoga v iš e  n i j e  b ilo  .Uskoro su sa perona u š l i  
neki ž e lje z n ič a r i  i  jedan c iv i l ,k o j i  je  s jeo  na klupu pored 
ž e n e .Ž e lje z n ič a ri i  t a j  c i v i l  n a s ta v i l i  su započeti razgovor. 
P i t a l i  su  ga da l i  ima još n aš ih  l ju d i  u Rusi ji.Odmah me je  
t a j  razgovor za in te re s lrao .P o čeo  sam s lu š a t i .
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C iv il je  rekao d« još naših  l ju d i  im«* u SSSR-u, 
a da je  s« njim rad io  i  iz a  njega ostao  T adija Markovlć.

Čuvši to odmah sam se sa. klupe p o d igao .Jav ila  mi 
se misao da l i  se r«d i o mom rodjaku T ad iji Odiću k o ji je  za 
prezime uzeo oćevo ime? Odmah-sam se umješan u razgovor 1 za
p ita o : "Molim Vas,da l i  Vi znate da je  njegov o tac  umro?"

"Znamo! Tadija je  od kuće i z  Banje Luke dobio smr
to v n ic u ." , odgovorio je  ovaj čovjek* ..

"Šta on tamo ra d i? " ,n a s ta v io  sam sa pitanjim a*
"On je  u Taškentu.To je  jedna v e lik a  pokraj ina.O n 

tamo ra d i u.glavnom knjigovodstvu.Kao s to la r  po zanim anju,ja 
sam rad io  kao kućni m ajsto r.D obri smo poznanici i  p r i j a t e l j i . 1 
Kada sam pošao u Ju g o s lav iju  o stav io  sam mu za uspomenu jedno 
l i je p o  iz rad jeno  k o r ito  z» kupanje d je te ta ."  -

N a s ta v il i  smo razgovor.Već je  svanjivalo .K od s ta 
n ice  je  bio neki podrumski lokal.Pozvao sam ga na r a k i ju .P r i 
stao  je  i  mi smo-pošli*4

Kada smo za s to  s j e l i ,u p i t a o  sam ga: " S lu ša jte , 
d ruže,odakle s te  v i?

- "Zasto pitate?"
-  " Ne znam s kim imam p o s la !" , odgovorio sam*
-  " Ja sam S lo v ak .R o d ite lji mi ž iv e  u V ojvodini.1 

Im°m t r i  živa b r a ta . I  braća i  o tac  sv i su s t o l a r i . "
-  " kako s te  u s p je l i  da nakon to lik o  godina dod jete

kući?
-  " Preko Crvenog krsta. u šv ic a rsk o j moj o tac  i  po

rodica z a in te r e s i r a l i  su se za mene.Na in te rv e n c iju  Crvenog 
krsta. i  moju ž e l ju  dopušteno mi je  da odem i z  SSSR-a."

N a s ta v ili  smo razgovor o mojoj i  T ad ijin o j fam i- 
l i j i . U  razgovoru sam mu rekao: "Kad dod je te  svojima k u ć i , je 
z ik  za. zube j e r  možete s h o s i t i  po sljed ice .U  Ju g o s la v iji  n i j e  
takva klima da se  može otvoreno i  isk reno  g o v o r i t i ."

-  " Ja ću v id je t i  kakvo je  ovde s ta n je  i  može l i  se 
ž i v j e t i  .Ako mi bude lo š e ,a  n a ro č ito  ako me budu p ro g o n ili, ja. 
imam kanal s kojim se mogu v r a t i t i  nazad*'® / )

29.' ju la  -1974*godine 
B anja Luka

Arhiv Cos. krajine B. Luka |

'anjo Odić )

/•
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To ju  Lukačevlća upoznao sam dok sam službovao 
u Bihaću.U firm i "B atin jo l"  rad io  je  kao p revod ilac  s a  našeg 
na francusk i je z ik  i  obratno,odnosno kao ad m in is tra tiv n i
služben ik .S luž io  je  kao tumač u svim ekonomskim poslovima 
koje je  firm a s k la p a la ,a  i  kod u p o šljav an ja .

Iz  m a n ife s ta c ija  i  m anira Voje Lukačevića zak
l ju č io  sam da je  dobar čovjek,odnosno takav sam u tis a k  o n je«  
mu tad a  imao .Čak i  Blago N ikolić nikad me n i j e  upozoravao da 
b i Vojo lukačević mogao b i t i  lo š  čo v jek ,š to  b i zbog našeg 
p r i j a t e l j s t v a  svakako učin io  da je  o Voji imao d ru g ač ije  miš« 
l j e n j e  od m enejlada sam bio ub jed jen  da je  Vojo lukačev ić  
kom unista,ne samo zbog toga  š to  je  imao napredno p o litič k o  
d ržan je  u ocjenama p o l i t ič k e  s itu a c ije ,n e g o  i  zbog toga  što  
sam mu davao Crvenu pomoć.Naime,jednom me je  up itao  da l i  b ih  
davao Crvenu pomoć.Na to  sam odmah p r is ta o  i  mjesečno mu u - 
ručivao po lo  d in a ra  ne p i ta ju ć i  ga kome će je  d a lje  dostav
l j a t i  je r  sam znao da crvena pomoć id e  za p a r t i j s k e  po trebe .

Po odlasku i z  Bihaća izgubio  sam ga i z  v id a  sve 
do novembra 1941*godine kada sam ga slučajno  sreo  m Banjoj 
lu c i  »Bio sam iznenadjen  što  ga u Ban jo j  Luci vidim j e r  sam 
p re tp o s ta v lja o  da je  p o s l i je  okupacije o tiš a o  u Crnu Goru.' 
Mislim da je  b io  u to rak  i  p lja č n i dan.Po završetku  radnog 
vremena pošao sam i z  Ureda za so o ija ln o  o sigu ran je  kući.3Neg* 
d je  kod gvoždžarske rad n je  Mile Jankovića kod potoka Crkvene, 
na uglu p u ta  prema T ržn ic i susreo  sam Toju Lukačevlća.O boji- 
oa smo b i l i  iznenad jen i.S rdačno  smo se p o z d ra v ili .B ilo  mi 
je  drago š to  sam susreo dobrog poznanika.Pozvao sam ga da 
podjemo na čašu p iv a  u g o stio n icu  Šipsa.U toku razgovora do 
g o stio n ice  in te re s i r a o  sam se za naše zajedničke poznanike, 
a  posebno za Crnogorce k o ji  su r a d i l i  u f irm i "B a tin jo l"^ In 
te r e s i r a lo  me je  da l i  su o t i š l i  u Crnu Goru i l i  ne.

U g o s tio n ic i za jednim stolom  n a s ta v i l i  smo naš 
razgovo r.P ltao  sam ga za novosti.Posebno me je  in te r e s i r a lo  
da mi kaše odakle on sada u Ban jo j In c i.P r im je tio  sam da mu 
p ita n je  n i j e  baš prijatno .O dgovorio  mi je  da do laz i i z  P rn ja 
v o ra , odgovor je  b io  kratak«1
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"Kakve t i  veze imaš s a  P rnjavorom ?!,b ilo  je  moje nared
no p i ta n je .

Tojo Lukačević počeo mi je  tad a  o b ja šn jav a ti kako je  
firm a nB a tin jo lnv r š i l a  s je č u  šume za ž e lje z n ič k e  pragove u 
P rnjavoru  i  da je  ulaskom Njemaca u Bihać b i l a  sp r ije č e n a  da 
iz v r š i  i s p la tu  radn ika , a  da je  on,navodno,zbog toga mora« i d i  
da b i iz v r š io  i s p la tu  n jihove najam nine.

Bilo mi je  čudno.Do k a p i tu la c i je  je  došlo u a p r i lu ,a  
mi se susrećemo u novembru 1941.god ine .Š ta  je  firm a  u medju- 
vremenu ra d ila ?  Zašto r a n i je  n i j e  došlo do is p la te ?  Zašto je  
baš Tojo dobio ovakav zadatak? Gdje je  i  on sam bio u medju- 
vremenu? Sve je  nekako b ilo  zagonetno.

-  "Š ta  s i  u vezi s je če  šume napravio?*
Tojo mi je  počeo o b ja šn ja v a ti kako je  tamo našao neke 

preduzimače k o ji  su o rg a n iz ira l i  s ječu  šume i  iz ra d u  pragova, 
da je  napravio obračun i  preuzeo pragove.

O sje tio  sam da nešto  sk riv a  i  da ovo n i j e  p rav i ra z lo g  
njegovog dolaska.N jegova o b ja šn jen ja  ne samo da n isu  b i l a  u -  
b je d ijiv a ,n e g o  tu  i  tamo p ro tiv u rje č n a  je r  n i j e  b ilo  log ike  
u n izu  p ita n ja .J a sn o  se v id je lo  da izb jeg av a  razgovor n a  ovu 
temu.Zbog to g a  sam prešao na drugu tonu i  up itao  ga: "Kako t i ,  
T o jo ,g ledaš na  ovu s i tu a c iju ? "

"S lu ša j,ak o  Č erč il bude na  v la s t i  onda će sve b i t i  
dobro ,a  u suprotnom -  neće v a l j a t i ! " .

D alje v iš e  n i je  o b jašn javao .P rim je tio  sam da S e li  da 
id e ,a  i  da mu razgovor na jednu ovakvu uopštenu temu takodje  
n i j e  p r ija ta n .O č ito  je  b ilo  da n i j e  ž e lio  razgovor o p o l i t i č 
kim p itan jim a .'

Pred ra s ta n a k ,a  z a d rž a li smo se svega nešto  oko po la  
sa ta ,re k a o  sam T o ji:  "Znaš l i  da je  moj Slavko s a  još nekim 
drugovima pobjegao u Sumu?".

Rekao mi je  da je  o tome već čuo»Nj je  mi rekao od ko— 
g a .P la tio  sam pivo i  mi smo se r a s t a l i .

Na putu kući razm išljao  sam o njemu.Nikako s i  nisam 
mogao o b ja s n it i  zašto  je  došao u Banju luku.N jegova p ro z irn a  
i  n e u b je d ljiv a  o b ja šn jen ja  b i l a  su v id l j iv a  po mnogo čemu. 
Spomenuo sam mu odlazak Slavka u p a rtiz a n e  je r  sam i  d a lje  
bio ub jed jen  da je  napredan,da je  na l i n i j i  NOB-e,šta v iše  
i  č lan  P a r t i j e .
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Zaboravio sam na n jega  i  na ovaj naš susre t«  
P rv i put sam se p o d sje tio  na ovaj su s re t  tek  p o s l i je  zav rše t«  
ka  r a ta  u vrijem e sud jen ju  P raši Mi haj lo v i ć a . Po tpuno sam bio 
iznenadjen  kada sam saznao da se medju optuženima n a la z i i  
Tojo Lukačević za koga sam p re tp o s ta v lja o  da je  p r i j e  r a t a  
bio komunista)«’

Ne sjećam se  da sam u novembru 1941«godine 
bio zajedno s a  Vojom Lukačevićem i  Žarkom Lastrićem«Pa smo b i
l i  zajedno svakako b ih  se  toga s j e t i o . I s t o  tako znam da s a  
Žarkom Lastrićem  nisam uopšte razgovarao o T oji Lukačeviću.
Ako Žarko već pominje su s re t  s a  Vojom u novembru 1941.godi
ne u Banjoj L uci,v jerovatno  je  da se i  on s njim  s u s re o ,a l i  
tom prilikom  j a  tu  nisam bio prisutan«*

Toje Lukačevlća dobro se  sjećam i z  Bihaća. 
Nikad n i je  nosio kaput,već samo m antil i  po najvećoj zimi«' 
Stanovao je  negdje p r iv a tn o ,a  h ran io  se u hotelu«Bio je  neo
žen jen . U fizičkom  sm islu  o s tav ljao  je  u tisa k  pravog dinarskog 
t ip a :  c rn o p u t,v iso k ,s ta s it ,s n a ž a n  i  l i j e p  kao muškarac.Družio 
se s a  svima i  bio veoma s rd a č a n ,a li  je  izbjegavao uže druže
n je ,  čak i  s a  svojim Crnogorcima«

Jednom p o s l i je  r a t a  u Beogradu u s tan u  moga 
s in a  Slavka poveo se s lu ča jan  razgovor i  o Voji Lukačeviću«1 
Slavku i  jednom njegovom ko leg i k o j i  je  tu  b io  p risu ta n  spo
menuo sam da sam Voji davao mjesečnu Grvenu pomoć u Iznosu od 
lo  dinara^'Slavko u to  n i j e  mogao da v je ru je .S lav k o  je  tad a  re 
kao da Vo jo  Lukačević uopšte n i j e  bio vezan za P a r t i ju  i  par
t i j s k i  rad  u Bihaću i  da, prema tome,ni je  n i bio ovlašćen da 
p r ik u p lja  Crvenu pomoć.Ubjedjivao sam ga da je  to  sasvim pouz
dano je r  to n i j e  b ilo  samo jedno davanje ko je  b i se možda mog
lo  z a b o ra v iti,v e ć  redovno davanje«

Vojo je  imao dobru p la tu  u f irm i nB a tin jo ln i  
n i j e  mi jasno i z  k o jih  b i ra z lo g a  p rik u p ljao  pomoć ako n i je  
vezan za p a r t i j s k i  rad.Sem toga,im ao je  napredna p o l i t ič k a  
sh v a tan ja  i  opozicion i s ta v  prema monarhističkom režimu.No, 
moguće je  da je  b io  p a r t i j s k i  vezan nekom drugom lin ijom .S ve 
u svemu,Vojo Lukačević je  jedna čudna l ič n o s t  č i je  je  ponaša
n je  i  ulogu teže  o b jasn i ti.P o v ezan o st s a  Bražom Mihaj lo  vičem 
i  njegov boravak u Banjoj Luei u novembru 1941«godine sigurno



im aju izravne veze.
Od služben ika  u f irm i ’JB atin jo l" svakako tre «  

ba spomenuti Crnogorca Blažu N iko lića,ko  j i  je  rad io  kao b la 
g a jn ik . Treba ga spomenuti zbog toga Sto je  p o l i t ič k i  bio 
veoma napredan čov jek ,čov jek  k o ji  se zalagao za in te re s e  
radn ika , za o s tv a riv an je  n jih o v ih  prava ne samo n a  osnovu 
ra d a  u firm i,n eg o  i  uopšte kao radnika,-1

Fo k o n s t i tu c i j i  bio je  n iz a k ,a  po narav i veo
ma n ap ras it.'Z a  s i tn ic u  znao je  da plane.U  postupcima bio je  
p ra v ič a n ,d o s lje d a n ,isk re n  i  odgovoran.Ha nepravde i  n e i s t i 
nu na jčešće  je  i  re a g ira o .N ije  podnosio d v o ličn o st i  i s k re 
no je  izn o sio  ono što  o lic im a  i  postupcim a m isliJB io  je  ve
l i k i  d rug ,uv ijek  spreman da svakom nesebično pomogne.

Volio je  nogomet i  n av ijao  za klub " Je d in s t
vo" .Iš a o  je  na sve utakmice k luba, a  često  i  van Bihać a . Na 
nekoj utakm ici "Jed in stv a"  s a  BASK-om i z  Bihaća došle je  
do o z b iljn e  avadje izm edju n jega  i  mladog poručnika Šukala 
i z  Banje lu k e . Poručnik Šukalo bio je  u garnizonu Bihać kao 
o f ic ir .S v e  je  počelo od spora  vezanog za nogomet,da b i sve 
p re ra s lo  u svađ ju .Č in i mi se  da je  tad a  Blago i  udario  Šu
k a la  zbog lič n e  uvrede.S igum o je  bio o zb iljn o  izazvan da je  
tako re a g ira ?

Ovo mu Šukalo n i j e  nikad zaboravio.Zbog to g a  
mu se i  o sv e tio  1941»godine.Taj je  Šukalo b io  sa  jednim n je 
mačkim o fic irom  k o ji  je  s a  patrolom  v rš io  le g it im is a n je  put
n ik a  u Vozu od Beograda prema u n u tra šn jo s ti.Š u k a lo  ga je  
prepoznao i  na n jega  upozorio njemačkog o f ic i r a .1 z v a l i  su  
ga i z  vagona i  i z a  že lje z n ič k e  s ta n ic e  odmah s t r e l j a l i . 1

Kada je  po laz io  i z  Beograda,Blagu N ik o lića  
susreo  je  u vozu ing  Svetozar B og ičev ić ,b ivši še f  državne 
s e k c ije  (z a  ra z l ik u  od s e k c ija  "B a tin jo la") za gradnju  pru
ge Bihać-Knin,njegov dobar poznanik i z  B ihaća,! sav jetovao  
mu da ne id e  za Crnu Ćoru i  da ostane jo š  u Beogradu dok 
se s ta n je  bar dijelom  ne normalizuje.M eđ jutim ,B lažo od pu ta  
n i j e  h tio  da odustane i  to ga je  s ta ja lo  glave j e r  je  baš 
na tom putovanju bio uhvaćen i  s tre lja n .V je ro v a tn o  je  Šuka
lo  Hjemmima rekao da je  opasan komunista i  da ga tre b a  l ik 
v i d i r a t i . 1
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Blago N ikolić mogao je  kao Crnogorac o s t a t i  u  
Bihaću 1 p o s l i je  u sp o s ta v lja n ja  u staške  v l a s t i , a l i  to n i j e  
h tio ,v e ć  je  o tiša o  u S rbiju .G ovorio  je :  "Odoh kud 1 sva moja 
b ra ć a !" , m is leć i na  Srbe k o ji  su o d la z i l i  za  S rb iju«5

Ne znam da l i  je  Blago bio Slan P a r t i j e , a l i  b i 
prema svojim  p o litičk im  stavovim a mogao b i t i .U  svakom s lu č a -  
ju ,b io  je  veoma napredan Sovjek k o ji  se n i j e  ustručavao da 
gak dodje i  u sukob s a  upravom preduzeća “B atin  jo l"  ako se  
ra d ilo  o in te re s im a  rad n ik a .

Negdje na božić 25.decem bra ,a li se  ttfčno ne s je 
ćam godine,možda 1935.111 1936.'god ine ,ub ijen  je  P ip an ,še f 
pe te  d ion ioe na iz g ra d n ji  pruge Bihać-Knin, po n ac io n a ln o s ti 
Slovenae.Po povratku i z  B ihaća,gdje je  išao  po novac z a  is p la — 
tu  radnika,svm atio  je  u  g o s tio n icu  u RipSu.InaSe je  v o lio  da 
p i je  i  koeka.Sjeo je  za  s to  i  s a  društvom počeo da kocka.Za 
stolom  je  s jed io  i  Marko D recun,inače neki a d m in is tra tiv n i 
činovnik.TJ toku Ig ra n ja  k a ra ta  Pipan je  u v rije d io  Marka Dre- 
čuna.To je  bio povod da je  Drecun nožem usm rtio Pipana.Qdmah 
je  uhapšen i  sproveden u za tv o r.O su d ili su ga na 6 godina ro 
b i je ,  koliko  se sjećam.'

Dok je  bio u zatvoru  Crnogorci su  mu d o n o s ili 
h ran u ,a  i  novčano pomagali ženu 1 d jecu .1 Tu su  pomoć p ru ž a li 
njegovoj žen i i  d je c i i  svo vrijem e dok se on h a laz lo  na  ro
b i j i.'Pomoć su  n o s i l i  Blago N ik o lić ,P e ta r  Božović i  jo š  n e k i.1 
S ta  v iše ,B lažo  N ikolić p ra tio  je  Drecuna dok su  ga pod s t r a 
žom v o d il i  na izd ržav an je  kazne u Zenicu.1

Za V ladim ira Vineka znam da je  stanovao u jed
noj sob i u s tan u  Jo ze fin e  L a s tr ić ,k o  ju  smo mi z v a li Pepa.Ona 
je  b i l a  obrazovana i  veoma energ ična žen a .ln ače  sam jo š  za  
vrijem e r a t a  od mnogih čuo da je  Vinek dobar čovjek,odnosno 
od n a š ih  drugova,a ne od onih  k o ji su b i l i  vezani za u s ta šk i
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